






És membre de l’equip directiu d’AMPANS 
des de l’any 1.992 quan va entrar amb 
l’encàrrec de dirigir la Residència Julio 
Payás, que donava cobertura a persones 
amb discapacitat intel·lectual i necessi-
tats de suport extens. . L’any 2010 inicia 
una nova etapa  com a Responsable del 
Departament de Qualitat, vetllant per la 
incorporació i respecte de les polítiques 
referents a aspectes organitzatius de 
qualitat i excel·lència.

quan parlem de qualitat de vida, 
d’autonomia, de drets, com es tra-
dueix en les persones amb un grau de 
discapacitat intel·lectual profund?
La majoria són persones que no po-
den expressar la seva voluntat, les se-
ves preferències, els seus desitjos. Un 
element clau és la col·laboració de la 
família. Treballem junts per millorar els 
aspectes del dia a dia que tenen a veure 
amb la qualitat de vida de la persona. 
El respecte als seus drets, l’observació 
de les seves reaccions, un lloc digne 
per viure, una atenció mèdica de qua-
litat, una bona alimentació... vigilar tots 
aquests aspectes ajuden a millorar la 
qualitat de vida de la persona.

perquè et vas dedicar a la població 
amb discapacitat intel·lectual i què 
n’has après?
Durant els estudis a la universitat em 
vaig orientar cap a l’atenció de les per-
sones amb necessitats especials i una 
de les coses que aprens d’aquesta pro-
fessió és el paper clau dels professio-
nals i de la gestió d’ equips. 

què diries dels professionals 
d’aMpaNs, en termes generals?
El personal d’AMPANS té un fort com-
ponent vocacional i d’esperit de servei 
que depassa, sovint, els objectius pro-

fessionals. Són constructives, dialo-
gants, reflexives i proposen millores. 
Als inicis, l’equip era petit i les decisions 
es prenien entre tots. A mesura que 
creixia, es viu un procés de professiona-
lització que canvia el model, mantenint 
viu l’esperit de voluntarietat i servei. 

el 2010 deixes la direcció de la resi-
dència i passes a liderar la qualitat. 
Durant la meva etapa a la residència 
vàrem començar a treballar de forma 
interna i participant de fòrums externs 
en una cultura organitzativa que garan-
tís l’atenció de qualitat a les persones. 
Vàrem començar per organitzar les tas-
ques professionals mitjançant proces-
sos, fent formació dels professionals, 
registrant tota la nostra actuació per 
poder obtenir indicadors i valorar els 
resultats... 

Com veus aMpaNs d’aquí a 10 anys?
AMPANS seguirà creixent, diversificant 
l’atenció cap a noves necessitats; de 
fet, ja ho hem començat a fer. Però se-
guirà fent la mateixa feina, acompanyar 
i donar suport a les persones,  i amb el 
mateix esperit que fins ara. 

què significa per tu aMpaNs?
A la feina sempre hi ha components 
emocionals, i en la nostra més. Un dels 
moments més intensos va ser engegar 
Julio Payàs; vàrem viure la il·lusió de 
treure endavant un nou projecte, de fer 
un equip, que tindria un impacte molt 
directe en les persones i famílies. 

i el teu paper en la consecució del se-
gell d’excel·lència efqM 500+ ? 
És el resultat d’un conjunt d’esforços de 
tota l’organització i de la bona feina dels 
seus equips.  Jo només em considero 
com l’estilista d’aquest projecte. 
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entrevistem a Jordi Mir, que treballa a aMpaNs des de 
fa gairebé 25 anys.
Jordi Mir va ser durant 18 anys director de la Residència 
Julio Payàs. Ara però és el responsable del Departament 
de Qualitat. El Departament de Qualitat vetlla perquè es 
compleixin els objectius de l’entitat, amb els temps i re-
cursos acordats.
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Durant anys Cap de la Unitat de Neu-
rologia d’Althaia i metge de la residèn-
cia Julio Payàs. Referent en epilèpsia i 
malalties neurològiques, un dels seus 
grans reptes ha estat contribuir al be-
nestar dels seus pacients a Julio Payàs.
Nascut al País Basc, diu que porta “els 8 
cognoms bascos”. Als 23 anys va arri-
bar a Barcelona per ingressar a l’ esco-
la de neurologia de l’Hospital del Mar.
Preguntem a l’equip tècnic de la resi-
dència sobre la seva relació al llarg de 
20 anys amb el Dr. Ugarte, i  tots coin-
cideixen a destacar la seva excel·lència 
professional, la seva humanitat i una 
gran sensibilitat comunicativa cap a 
les famílies i l’equip de  professionals. 

quan va començar la dedicació a 
aMpaNs?
El 1982 vaig acabar la meva formació a 
l’Hospital del Mar i el Dr. Adolf Pou Se-
rradell, el meu cap i mestre en neuro-
logia, em va proposar per a una plaça 
a l’Hospital Sant Joan de Déu de Man-
resa. Així és com vaig arribar al Bages. 
El 1994, vaig entrar a AMPANS com a 
metge de la residència Julio Payàs. 

què opina  de la feina que fa l’entitat?
Estic convençut que si no la conei-
xes des de dins és molt difícil valorar 
l’abast i la repercussió de la feina tan 
important que fa. Per mi AMPANS és 
“un bombó”. En múltiples ocasions he 
compartit amb el personal de la resi-
dència Julio Payàs la meravella de tenir 
l’oportunitat de tractar amb aquests 
pacients i sentir que la feina que fas 
ajuda a millorar la seva qualitat de vida. 
No està a les nostres mans  poder re-
vertir la discapacitat, però si que po-
dem intervenir per millorar la seva qua-
litat de vida. I hi ha un equip fantàstic 
de gent que s’hi dedica.

vostè és un referent en epilèpsia i 
malalties neurològiques. quin ha 
estat el principal repte com a metge 
de la Residència Julio payàs?
El meu repte ha estat la dificultat de 
comunicació amb el pacient per poder 
fer un bon diagnòstic i un tractament 
adequat. Amb les persones amb una 
discapacitat intel·lectual profunda, 
l’olfacte clínic és necessari per dirimir 
si estàs davant d’una epilèpsia real, 
d’un desmai, o d’un tractament que no 
funciona... Aquí el paper dels profes-
sionals d’atenció directe i de la família, 
és vital. El canvi de tractaments, per 
obtenir una millora pel benestar del 
pacient, és una de les actuacions més 
delicades i dificultoses, i s’han de fer 
de forma molt coordinada, a un ritme 
adequat, cal una molt bona coordina-
ció entres tots els professionals que in-
tervenen. Amb l’ajut dels professionals 
i les famílies he après a comunicar-me 
amb el pacient. Saber llegir un somriu-
re, una carícia o una expressió com a 
gest d’agraïment o  d’alleugeriment, 
m’ha ensenyat molt més que qualsevol 
altra cosa el que significa la meva feina 
pels meus pacients. 

ara que, per raons de jubilació, 
deixa el lloc de metge a la Residèn-
cia Julio payàs, quin consell donaria 
al seu successor?
He complert una etapa i deixo pas a 
una excel·lent doctora,  Natàlia Mas, una 
persona que té una gran sensibilitat cap 
aquestes patologies. Malgrat la neuro-
logia és molt àmplia, l’essencial  és vo-
ler millorar el benestar de les persones, 
independent de la malaltia crònica a la 
que s’hagi de fer front. Al llarg d’aquests 
anys he adorat els professionals que 
m’han acompanyats, i estic convençut 
que l’admiració mútua continuarà. 
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el Dr. antonio Ugarte ha estat metge de la Residència 
Julio payàs des del 1993.
És neuròleg, el metge que tracta les malalties del cervell i 
del sistema nerviós, i és expert en epilèpsia. Assegura que 
per atendre als seus pacients cal tenir una bona coordina-
ció amb els cuidadors i les famílies. Diu que la seva funció 
com a metge és millorar el benestar dels seus pacients.

De poRtes eNfoRa
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El Ruben Milián i el Gerard Feliu, alumnes de 4t de PATT (Pro-
grama d’Atenció a la Transició al Treball) de l’Escola Jeroni 
de Moragas d’AMPANS, estan aprenent des del curs passat 
com a ajudants en pràctiques al Departament d’Informàtica 
d’AMPANS.
PAT cobreix l’etapa de 16 a 20 anys de secundària post-obli-
gatòria i és un programa específic de l’escola de transició al 
treball. 
L’objectiu d’aquestes pràctiques és que els nois aprenguin i es 
formin com a ajudants d’informàtica, és a dir, adquireixin els 
coneixements necessaris per poder resoldre problemes bàsics.
El Toni March, membre de l’equip d’informàtica d’AMPANS, 
és el seu referent.  No és el primer cop que el Toni ajuda a for-
mar joves per ser ajudants d’informàtica; havia tingut  alum-
nes de grau mitjà i superior de diferents Instituts del Bages, 
però és el primer cop que les pràctiques les fan alumnes de 
l’escola, de la mateixa fundació.
Aquestes pràctiques formen part d’un projecte que es diu PIL 
(Programa Individual Laboral) que es porta a terme a l’etapa 
superior de la nostra escola, a PATT. Aquí el que es pretén és 
preparar i formar als alumnes per entrar al món laboral, tenint 
en compte les seves capacitats i preferències. 
El  Gerard i el Ruben sempre han mostrat preferències i ap-
tituds per a la informàtica i després de dos anys de pràc-
tiques d’informàtica a l’escola realitzant feines relacionades 

amb aquest àmbit, les mestres implicades, van pensar que 
aquests nois estaven preparats per anar més enllà. Així que 
van demanar si seria possible acollir-los en el departament 
d’informàtica de la casa i es va accedir; tot un repte per ells. 
Les mestres creuen que és una bona oportunitat pels nois i 
per altres que vindran darrera d’ells amb la mateixa il·lusió.
Actualment estan encantats i agraeixen molt l’oportunitat 
que se’ls hi està brindant amb l’existència d’aquest projecte. 
Amb el Toni tenen molt bona relació, se senten còmodes 
treballant amb ell, l’admiren professionalment i els dos nois 
asseguren que els ha ensenyat moltíssimes coses.  Tot i ve-
nir d’un món molt diferent de l’àmbit escolar, el Toni gaudeix 
molt transmetent  coneixements i per a ell és una experièn-
cia molt positiva. 
El Ruben i el Gerard combinen la formació a l’aula i al servei 
d’informàtica. El Toni, que observa com van fent avenços, té 
clar que una de les opcions de futur és que puguin acabar  
treballant a departaments d’informàtica i per ell seria molt 
satisfactori. 
Per part seva, els nois ho tenen molt clar: no volen que aquest 
projecte acabi i esperen poder seguir formant-se com a aju-
dants d’informàtica. Mirant al futur, els agradaria treballar 
com a informàtics en el mateix departament d’informàtica 
on estan fent les pràctiques o també els agradaria poder tre-
ballar en alguna empresa. 

Històries de persones 
que has de conèixer
El Ruben i el Gerard, els hackers 
en pràctiques del departament 
d’informàtica

el Ruben i el gerard fan pràctiques al departament d’informàtica d’aMpaNs
Els dos són alumnes de 4t de PATT de l’Escola Jeroni de Moragas d’AMPANS. Al Ruben i al 
Gerard els agrada molt la informàtica i se’ls hi dóna molt bé. Ara fan d’ajudants a l’equip 
d’informàtica d’AMPANS.
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MÉS INFORMACIÓ I PRESENTACIÓ
DE CANDIDATURES:

Fundació Universitària del Bages
Avinguda Universitària, 4-6
08242 Manresa
T. 93 877 41 79
www.umanresa.cat/premi-sequia
festesdelallum@umanresa.cat

El PREMI SÈQUIA als hereus de 
l’esperit dels manresans del segle XIV 
vol reconèixer persones i institucions 
vinculades a la Ciutat que destaquin 
per la seva actitud compromesa amb 
el benestar col·lectiu i per la seva 
capacitat per sobreposar-se davant 
de l’adversitat. En definitiva, que 
visquin i hagin fet propi l’esperit que va 
permetre la construcció de la Sèquia.

Sense ser un requisit indispensable 
es valoraran de manera especial 
les candidatures que contribueixin 
a posar de relleu el treball i les 
actituds de persones o institucions 
que actuen des de l’anonimat i/o són 
poc conegudes.
El premi té dues categories:

• PREMI SÈQUIA a persones físiques
• PREMI SÈQUIA a institucions, 

col·lectius, empreses o grups

Les associacions, institucions 
i empreses manresanes poden 
presentar candidatures al premi, 
tant en la modalitat individual com 
col·lectiva, abans del 31 de desembre 
de 2016.

AVUI, COM AL SEGLE XIV, 
L’ACTITUD MARCA 
LA DIFERÈNCIA

PREMI SÈQUIA


